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aWPL-zChr proponuje w budżecie 
na przyszły rok przewidzieć 
1,57 mln euro na podręczniki 
dla szkół mniejszości narodowych

za 1,75 euro – miesięcznie
za 21,05 euro – rocznie 

(indeks 0233); 
dla emerytów i osób 

niepełnosprawnych – 
1,68 euro – miesięcznie
za 20,20 euro – rocznie.

(indeks 0322)

P r e n u m e r a t a
2023

do 19 listopada
 trwa prenumerata 

na grudzień   
2023 roku. 

Polski Zespół Pieśni i Tańca „Ojcowizna” zaprosił w sobotę, 28 
października, rzesze swoich miłośników na widowisko muzyczne 
„Tylko miłość”. Koncert został zaprezentowany na scenie Domu 
Kultury Polskiej w Wilnie i był poświęcony 700-leciu stolicy Litwy.

20 października br. gmina Ławaryszki rejonu wileńskiego pod-
pisała umowę o współpracy z gminą Elbląg z Polski. Jest to pierw-
sza podpisana międzynarodowa umowa o partnerstwie w gminie 
Ławaryszki, która umożliwi osiągnięcie wzajemnie korzystnych 
celów w dziedzinach edukacji, kultury, sztuki, w tym wymiany 
dzieci, młodzieży i kolektywów twórczych.

Posłowie na Sejm RL z ra-
mienia Akcji Wyborczej Po-
laków na Litwie – Związku 
Chrześcijańskich Rodzin – Rita 
Tamašunienė i Czesław Olszew-
ski – proponują przeznaczyć w 
przyszłorocznym budżecie kwo-
tę 1,57 mln euro na zakup i tłu-
maczenie podręczników dla klas 
1-10 szkół mniejszości narodo-
wych. Odpowiedni projekt po-
słowie zarejestrowali w ubie-
głym tygodniu w Sejmie.

Posłowie AWPL-ZChR twier-
dzą, że wnioskowana kwota wy-
starczy na wyposażenie szkół 

Zespół „Ojcowizna” zaprezentował widowisko muzyczne „Tylko miłość” 

dorobek zachować 
dla przyszłych pokoleń

Zespół przygotował praw-
dziwą ucztę dla ducha. Widowi-
sko muzyczne „Tylko miłość” to 
dwuczęściowy spektakl muzycz-

ny, którego akcja rozgrywa się w 
ciągu czterech pór roku. Wido-
wisko, którego motywem prze-
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mniejszości narodowych w pod-
ręczniki na 3 lata: 2024, 2025, 
2026. Według Tamašunienė, co 
roku można byłoby kupić 104,166 
tys. podręczników do geogra-
fii, fizyki, matematyki, chemii i 
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radni frakcji aWPL-zChr 
stanęli w obronie interesów 
mieszkańców niemenczyna 
30 października w Sa-

morządzie Rejonu Wileń-
skiego odbyło się łączone 
posiedzenie dwóch komi-
tetów: Praworządności i 
Rozwoju Samorządu oraz 
Wiejskiego i Gospodar-
ki Terenowej. Komitety 
zwołane zostały z inicja-
tywy przewodniczących 
komitetów z ramienia frakcji AWPL-ZChR w Radzie Samorządu 
Rejonu Wileńskiego, gdyż radnych niepokoi cisza w sprawie wy-
konania decyzji projektów inwestycyjnych, która była przyjęta 
podczas ostatniego posiedzenia Rady – 20 października. 

Podczas posiedzenia radna z frakcji AWPL-ZChR Renata sobieska 
nie ukrywała, że jest zawiedziona, i zaznaczyła, że dziwnie wygląda 
zwlekanie mera z podpisaniem tak ważnej decyzji – uchwały Rady 
w sprawie inwestycyjnych projektów, na które czekają mieszkańcy 
rejonu. Zaznaczyła, że mer podpisał tak ważną decyzję dopiero po 7 
dniach, to znaczy w ostatni możliwy termin. „Takie zachowanie mera 
wskazuje na to, że są tylko stwarzane pozory dbania o interesy miesz-
kańców” – powiedziała Renata sobieska. 

Jeden z rozważanych punktów porządku dziennego – skarga miesz-
kańców bloków mieszkalnych przy ul. kranto w mieście niemenczyn. 
Mieszkańcy tej ulicy wyrazili duże niezadowolenie z wybranego miej-
sca do segregowania śmieci i kategorycznie nie zgadzają się na po-
stawienia kontenerów w tym miejscu. Członkowie komitetu z frakcji 
AWPL- ZChR uwzględnili niezadowolenie mieszkańców i przyjęli 
protokólarne postanowienie zlecić Administracji samorządu zmianę 
miejsca ulokowania kontenerów.

W czwartek, 26 paździer-
nika, przed Sejmem odbył się 
wiec „Powiedz nie wywłaszcze-
niom!”. Jego uczestnicy wy-
powiadali się przeciwko po-
wszechnemu podatkowi od 
nieruchomości.

W wiecu uczestniczyło około 
500 osób. Protestujący wypowia-
dali się przeciwko powszechnemu 
opodatkowaniu lokali mieszkal-
nych, które ich zdaniem opierało-
by się na „fałszywej medianie” i 
nie uwzględniałoby cen nowo bu-
dowanych mieszkań w miastach. 
Zdaniem protestujących, takie 
opodatkowanie można porównać 
do „faktycznego wywłaszczenia 
mienia”.

„Powraca reket w postaci 
podatków od nieruchomości”, 
„Podatek od nieruchomości w 
przyszłości = bezdomny” – te i 
podobne plakaty trzymali uczest-
nicy manifestacji.

organizatorem wiecu był Ra-
imondas Šniūras, który na swoim 
profilu na Facebooku przedstawia 
się nie jako polityk.

W czwartek sejm miał osta-
tecznie głosować nad nowelizacją 

ustawy o podatku od nieruchomo-
ści, ale odłożył tę kwestię.

W październiku sejm w 
pierwszym czytaniu przyjął zmia-
ny w ustawie o podatku od nieru-
chomości. To jeden z projektów 
przewidzianych w przedstawionej 
przez Rząd reformie podatkowej.

Przewodniczący sejmowego 
komitetu Budżetu i Finansów 
Mindaugas Lingė wraz z mini-
strem finansów Gintarė skaistė 
zarejestrowali w środę noweliza-
cję ustawy o podatku od nieru-
chomości, proponując, aby stawki 
dla lokali mieszkalnych kształto-
wały się na poziomie od 0,05 do 
0,5 proc., dla pomieszczeń o prze-
znaczeniu komercyjnym – 0,5-3 
proc., a dla zaniedbanych nieru-
chomości proponuje się zastoso-
wać taryfę 0,5–4 proc.

Liberałowie proponują z kolei 
stawki podatku od nieruchomości 
w przedziale od 0,05 do 3 proc.

W przedłożonym przez rząd 
projekcie ustawy o podatku od 
nieruchomości proponuje się 
podwyższenie limitu zwolnienia 
z podatku dla głównego miejsca 
zamieszkania osoby fizycznej z 

1 do 1,5 średniej wartości nieru-
chomości na terenie samorządu.

W projekcie proponuje się 
również zastosowanie opodatko-
wania progresywnego do głów-
nego miejsca zamieszkania osoby 
fizycznej. Część mieszcząca się w 
przedziale od 1,5 do 2 mediany 
wartości nieruchomości na tere-
nie samorządu podlegałaby opo-
datkowaniu stawką 0,06 proc., a 
przekraczającej 2 medianę – 0,1 
proc.

Ministerstwo Finansów sza-
cuje, że gdyby takie zmiany zo-
stały przyjęte, średni podatek od 
lokalu mieszkalnego na jednego 
mieszkańca wyniósłby 16 euro 
rocznie, a dwie trzecie mieszkań-
ców nie płaciłoby podatku. Ze-
brane dochody trafiłyby do sa-
morządów.

Gediminas Šimkus, prezes za-
rządu Banku Litwy, stwierdził, że 
obecna struktura opodatkowania 
nieruchomości w kraju jest do-
bra, jednak jej parametry wyma-
gają poprawy. Według niego, opo-
datkowanie nieruchomości działa 
obecnie jak podatek od luksusu.

na podst. ELTA

Protest przeciwko podatkowi od nieruchomości
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W poniedziałek, 30 paź-
dziernika, na Śnipiszkach przy 
ulicy Kernavės rozpoczęło się 
usuwanie metalowych garaży, 
stojących na gruntach państwo-
wych. 

na początek planowana jest li-
kwidacja 75 garaży, później jesz-
cze około 100. na oswobodzonym 
terenie powstanie przedszkole na 
280 miejsc, a ze znajdującego się 
na jego terenie sportowego pla-
cu zabaw po godzinach pracy 
przedszkola będą mogli korzy-
stać wszyscy mieszkańcy.

Jeszcze w 2020 roku roz-
porządzenie dyrektora admini-
stracji samorządu zobowiązało 
wszystkich właścicieli garaży 
metalowych, znajdujących się 
na gruntach państwowych na te-
renie Wilna, do zniesienia tych 

obiektów do 31 grudnia 2020 
roku.

W ciągu trzech lat zlikwido-
wano w Wilnie prawie 9 tysięcy 
garaży metalowych – to ponad 
80 proc. wszystkich garaży, któ-
re stanęły na gruntach będących 
własnością państwa. Wszystkie 

tymczasowe garaże metalowe zaj-
mują powierzchnię około 50 hek-
tarów. Po usunięciu garaży popra-
wia się otoczenie, na działkach 
projektuje się tereny zielone, po-
trzebna mieszkańcom infrastruk-
tura, taka jak przedszkola i szkoły.

na podst. vilnius.lt

ze Śnipiszek znikną metalowe garaże. 
na ich miejscu stanie przedszkole

Szef eSO powiedział, 
w jaki sposób klientom 
zostanie zwrócona nadpłata
Po tym, jak Państwowa 

Izba Kontroli powiadomiła, 
że operator sieci przesyłowej 
energii „Energijos skirstymo 
operatorius” (ESO) nie zwró-
cił odbiorcom około 160 mln 
euro nadpłaty, dyrektor fir-
my Renaldas Radvila powie-
dział, że ESO zwraca kwotę 
już od 2022 roku poprzez ob-
niżenie składnika taryfy dystrybucyjnej. Firma obiecuje znaleźć 
sposoby na przyspieszenie tego procesu.

na konferencji prasowej szef eso Renaldas Radvila powiedział, 
że firma „będzie szukać możliwości dokonania zwrotu szybciej, niż 
przewidziano (w ciągu 15 lat), biorąc pod uwagę możliwości finanso-
we firmy i zagrożenie dla niezawodności sieci”.

Według Radvily, kwota nadpłaty jest indeksowana, naliczane są 
odsetki, więc kwota będzie o 40 mln euro wyższa – blisko 200 mln 
euro. spółka zamierza pokryć tę różnicę z zysku.

Po przeprowadzeniu audytu zarządzania sektorem energetycznym 
Państwowa izba kontroli poinformowała, że wg obliczeń Państwowej 
Rady Regulacji energetyki w latach 2018-2021 jeden odbiorca prze-
płacił za usługi dystrybucji energii elektrycznej średnio 88,8 euro – bo 
eso otrzymało w tym okresie 160,2 mln wyższy zwrot z inwestycji 
w euro w związku z niższymi niż planowano inwestycjami w zamor-
tyzowane aktywa.

Reagując na wnioski Państwowej izby kontroli Prokuratura Ge-
neralna zapowiedziała w czwartek, 26 października, że przeprowadzi 
szczegółową ocenę sytuacji i podejmie próbę ustalenia, czy koniecz-
ne jest zastosowanie środków ochrony interesu publicznego. Radvila 
zapewnił, że eso jest gotowe do współpracy i udzielenia wszelkich 
niezbędnych informacji.

na podst. eso.lt

Kęstutis Čereška, został mia-
nowany nowym kierownikiem 
„SoDry”. Pracę rozpoczął w po-
niedziałek, 30 października.

k. Čereška, który przez 5 lat, 
do listopada 2021 r. zarządzał 
spółką farmaceutyczną „Gla-
xosmithkline Lietuva”, został 

powołany na stanowisko sze-
fa „soDry” na pięć lat, po tym 
jak uzyskał pozytywną opinię 
ze specjalnej służby Śledczej 
i Departamentu stanu Bezpie-
czeństwa.

nowego kierownika szukano, 
gdyż Julita Varanauskienė, która 
zarządzała „sodrą” od maja 2019 
roku, pod koniec kwietnia zosta-
ła wiceprezesem zarządu Banku 
Litwy.

Fot. Marlena Paszkowska

„Sodra“ ma nowego kierownika
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Rada rejonu wileńskiego 
na ostatnim swym posiedzeniu 
przyjęła z inicjatywy przewod-
niczącego frakcji AWPL-ZChR 
Waldemara urbana decyzję, by 
przekierować środki z nadwyż-
ki budżetowej (łącznie ponad 3 
mln euro) na potrzeby infrastruk-
turalne mieszkańców poszczegól-
nych gmin rejonu. Zgodnie z li-
terą nowej ustawy o samorządzie 
lokalnym kształtowanie budżetu 
samorządowego należy do kom-
petencji Rady. Mer jako władza 
wykonawcza ma jedynie wyko-
nywać uchwalone przez Radę 
wydatki. Tymczasem mer Robert 
Duchniewicz nie zbyt się śpieszył 
z wykonaniem tej swej powinno-
ści. Decyzję przyjętą na Radzie 
w sprawie przekierowania środ-
ków budżetowych podpisał z du-
żym opóźnieniem (7 dni), choć 
– jak wiadomo – na końcu roku 
budżetowego należy działać ope-
ratywnie, jeżeli się chce pieniądze 
wykorzystać jeszcze w tym roku.

Merowi refleksji zabrakło, 

oby ta niefrasobliwość nie wpły-
nęła na to, że część mieszkańców 
zainteresowanych gmin nie do-
czeka się poprawy jakości dróg 
bądź chodników jeszcze do koń-
ca roku. na łączonym posiedze-
niu komitetów praworządności 
oraz spraw rolnych, planowania 
przestrzennego i lokalnej gospo-
darki  o tym była mowa. o ile 
radni AWPL-ZChR zachęcali ad-
ministrację i kolegów z innych 
partii, by rzeczowo i konstruk-
tywnie sprawę przedyskutować 
i ją maksymalnie przyśpieszyć, 
o tyle radna z ramienia socjal-
demokratów Janina Šokaitienė, 
starała się jakby odwrotnie. Za-
chęcała, by dyskusję przenieść 
do frakcji polskiej partii, skoro 
to ona jest inicjatorką pomysłu. 
Pięknie by było, tyle że ranga 
dyskusji podczas komitetu i frak-
cji partyjnej jest zupełnie inna. 
komitet jest częścią struktury ad-
ministracyjnej Rady, frakcja par-
tyjna jest zaś konstruktem tylko 
politycznym. Czyżby zatem była 

to próba skierowania sprawy na 
mylne tory?

na właściwe tory za to udało 
się na wspomnianych komitetach 
nakierować kwestię rozmieszcze-
nia kontenerów na śmiecie przy 
ulicy Brzegowej w niemenczy-
nie. Przewodniczący komitetu rol-
nego, planowania przestrzennego 
oraz lokalnej gospodarki Tadeusz 
Andrzejewski otrzymał pismo 
mieszkańców, którzy wzbrania-
ją się przed ulokowaniem ich w 
pobliżu okien bloku mieszkanio-
wego. sprawa na etapie projekto-
wania była niedostatecznie prze-
dyskutowana z mieszkańcami, 
którzy w swym piśmie wyrażali 
obawy, że kontenery pod okna-
mi bloku w łatwy sposób mogą 
się zamienić w śmietnik. Wspól-
ną decyzją radni zobowiązali ad-
ministrację, by w tym przypadku 
wycofać się z planu zmiany loka-
lizacji kontenerów, tylko pozosta-
wić ich zgodnie z oczekiwaniami 
mieszkańców na starym miejscu.

Sylwester Skorupski

rozpoczęły się powtórne 
wybory sołtysów w Wilnie
Po tym jak w pierwszym etapie wilnianie wybrali jedynie nie-

wielką liczbę sołtysów, od poniedziałku mieszkańcy stolicy mogą 
ponownie głosować. Głosowanie rozpoczęło się 30 października i 
potrwa do 20 listopada. Wilnianie będą mogli głosować zarówno 
drogą elektroniczną, jak i w starostwie. Podczas ponownego głoso-
wania zwycięży ten kandydat, który otrzyma większą liczbę głosów.

Podczas pierwszego głosowania wybrano zaledwie 18 sołtysów. 
W niektórych sołectwach wybory nie odbyły się, gdyż nie było kan-
dydatów. najwięcej kandydatów na sołtysów było w starostwie nowe 
Miasto – 18 (w tym 3 zostało wybranych), a najaktywniej głosowano 
w starostwie Ponary, gdzie głosowało 775 mieszkańców, czyli 8,43 
proc. mieszkańców tej dzielnicy, którzy mają prawo głosu.

Według władz m. Wilna trudno powiedzieć, dlaczego jest tak mało 
chętnych udziału w wyborach sołtysów, gdyż funkcja sołtysa jest wła-
ściwie pierwszym krokiem do większych aspiracji.

W ponownym głosowaniu mogą wziąć udział tylko ci kandydaci, 
którzy zgłosili swoją kandydaturę w pierwszym etapie. nowi kandy-

daci będą mogli kandydować w tych sołectwach, w których wybory 
odbędą się od nowa (43).

W wyborach może głosować każdy, kto posiada prawo wyborcze 
w samorządzie lokalnym – osoba pełnoletnia, która zadeklarowała 
miejsce zamieszkania na terenie tego sołectwa, w którym przeprowa-
dzane są wybory.

Więcej informacji: www.tapkseniunaiciu.lt 
na podst. vilnius.lt

Pięciodniowy atak hybrydo-
wy, w wyniku którego placówki 
edukacyjne oraz inne instytucje 
i organizacje w kraju otrzymy-
wały listy z pogróżkami, ustał, 
ale policja wszczęła 4 dochodze-
nia w sprawie nowych gróźb 
wobec szkół.

„W trakcie dochodzenia poli-
cja ustaliła, że listy z pogróżka-
mi zostały wysłane do dyrekcji 

Policja przypomina, że kto do-
puszcza się takiego czynu, podle-
ga odpowiedzialności karnej.

Funkcjonariusze apelu-
ją do rodziców i nauczycieli, 
aby wyjaśnili dzieciom szko-
dliwość takich działań, przypo-
mnieli im o odpowiedzialności 
i nalegali, aby nie żartowały w 
ten sposób i nie szkodziły swo-
jej reputacji.

uczniowie chcieli zażartować. 
Wysyłali pogróżki o bombach w szkołach

aWPL-zChr proponuje w budżecie 
na przyszły rok przewidzieć 
1,57 mln euro na podręczniki 
dla szkół mniejszości narodowych

biologii. „Żądana kwota pokry-
je jedynie koszty zakupu nie-
zbędnych podręczników przed-
miotowych, nie wliczając pomocy 
dydaktycznych” – powiedziała 
Tamašunienė.

Rita Tamašunienė i Czesław 
olszewski podkreślili w uzasad-
nieniu do projektu, że po aktu-
alizacji treści nauczania szkoły 
ogólnokształcące stanęły przed 
problemem wyposażenia w pod-
ręczniki. Problem ten jest szcze-
gólnie aktualny w przypadku szkół 
mniejszości narodowych zarówno 
pod względem czasu realizacji, jak 
i braku środków finansowych.

„szkoły mniejszości narodo-
wych i organizacje je zrzeszające 
za priorytet stawiają tłumaczenie 
na język polski, rosyjski i biało-
ruski podręczników dla klas 1-10 
z historii, geografii, fizyki, mate-
matyki, chemii, biologii oraz ich 
zakup. Z naszych obliczeń wyni-
ka, że dla szkół mniejszości naro-
dowych (klasy 1-10) potrzeba 73 
przetłumaczonych podręczników 
przedmiotowych (dwie części) 
i 69 podręczników (dwie części) 
w języku litewskim. szacuje się, 
że całkowite zapotrzebowanie na 
wszystkie podręczniki przedmioto-

we przetłumaczone na języki mniej-
szości narodowych i litewski (klasy 
1-10) wyniosłoby około 312,5 tys. 
egzemplarzy. na zakup wszystkich 
podręczników należałoby przezna-
czyć ponad 6,3 mln euro (średnia 
cena 1 egzemplarza to ok. 20 euro 
(podręcznik w języku litewskim 
kosztuje ok. 17 euro, a przetłuma-
czony (np. na język polski) ok. 23 
euro)” – czytamy w dokumencie.

Politycy AWPL-ZChR zwra-
cają uwagę na to, że przy obec-
nym dofinansowaniu i wysokości 
przeznaczonych środków wypo-
sażenie szkół mniejszości narodo-
wych w podręczniki i pomoce dy-
daktyczne zajęłoby ponad 12 lat.

Według Rity Tamašunienė i 
Czesława olszewskiego, przedsta-
wiona przez nich propozycja za-
pewniłaby dostępność podręczni-
ków w latach 2024-2026. Co roku 
zakupionych zostanie 104 166 pod-
ręczników, zatem dodatkowo nale-
żałoby przeznaczyć 1,57 mln euro.

Zdaniem posłów, pieniądze na 
dodatkowe środki na podręczni-
ki dla szkół mniejszości narodo-
wych pochodziłyby z dochodów 
pozaplanowych budżetu państwa 
i dotacji oświatowych.

sejm zamierza przyjąć budżet 
na rok 2024 w grudniu.

Replika

Ociąganie się zamiast operatywności?

Fotel czwartego wicemera 
Wilna zajmie Arūnas Šileris, 
oddelegowany przez Partię Wol-
ności. W środę, 25 października, 
zagłosowało na tego kandydata 
35 radnych, 7 było przeciw, a 7 
wstrzymało się od głosu.

Šileris był członkiem Litew-
skiej Rady ds. Literatury dla 
Dzieci i Młodzieży oraz stowa-
rzyszenia nauczycieli Literatury 
i Języka Litewskiego, przez 10 lat 
kierował wydawnictwem „Vytu-
rys”. W 2023 r. uzyskał stopień 
doktora nauk o komunikacji na 
uniwersytecie Wileńskim.

Po podpisaniu wiosną porozu-
mienia koalicyjnego przez frak-
cje konserwatystów i liberałów 
w Radzie Miejskiej ustalono, że 
obie frakcje będą miały po 2 wi-
cemerów.

nowy wicemer będzie odpo-
wiedzialny m.in. za oświatę.

Radny Jarosław kamiński z 
frakcji Akcji Wyborczej Polaków 
na Litwie - Związku Chrześcijań-
skich Rodzin zapytał kandydata 
na wicemera o to, w jaki sposób 
zamierza zapewnić szkolne na-
uczanie w języku polskiej mniej-
szości narodowej w poszczegól-
nych dzielnicach Wilna, np. w 

Zameczku, solenikach czy Dwor-
czanach?

Arūnas Šileris odpowiedział, 
że szczegółowy plan działań do-
tyczący oświaty i innych dziedzin 
zawarty jest w umowie koalicyj-
nej. natomiast jeśli chodzi o za-
pewnienie nauczania w języku 
polskim w poszczególnych szko-
łach, to „moje zdanie jest takie, 
że kształcenie w języku polskim, 
jako że Polska jest naszym partne-
rem strategicznym i geopolitycz-
nym, ma być zapewnione tam, 
gdzie jest takie zapotrzebowanie”.

„Z innej strony, nie ukrywa-
jąc powiem awansem, że jestem 
takiego zdania, iż Wilno jest jed-
no, dzieci w Wilnie to jedno, my 
wszyscy jesteśmy wilnianami, 

więc z zasady, jeśli byłaby na to 
tylko moja wola, proponowałbym 
wilnianom uczyć się w języku li-
tewskim, a mniejszościom naro-
dowym zapewniać wszelkie moż-
liwości pielęgnowania tożsamości 
narodowej i kulturowej, przezna-
czając na to wystarczające środki 
na szkółki sobotnie lub inne for-
my, ale to moje prywatne zdanie” 
– stwierdził Šileris.

obecnie Wilno ma trzech 
wicemerów (Donata Meiželytė 
z frakcji Partii Wolności oraz 
simona Bieliūnė i Andrius 
Grigonis z frakcji Związku 
ojczyzny-Chrześcijańskich De-
mokratów).

Fot. stop-klatka / Youtube / 
VilniusVideo

Wilno ma czwartego wicemera

szkoły przez uczniów tej samej 
szkoły, którzy chcieli pożarto-
wać. Podczas kontroli na terenie 
okręgów wileńskiego i kowień-
skiego nie znaleziono żadnych 
podejrzanych przedmiotów, a 
wszyscy czterej domniema-
ni sprawcy zostali ustaleni – to 
uczniowie tych szkół w wieku 
od 9 do 16 lat” – czytamy w ko-
munikacie Departamentu Policji.
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NOWINY
znad Solczy Radni Samorządu Rejonu 

Solecznickiego na posiedzeniu 
Rady przyjęli 18 projektów 
uchwał.

Zgodnie z decyzją Rady sa-
morządu Rejonu solecznickiego 
przyznano środki z budżetu sa-
morządu na realizację projektów 
organizacji pozarządowych:

• Centrum Wspólnoty w ej-
szyszkach – 1275 euro (projekt 
„Zapalenie światełek na choince”);

• solecznicki oddział Towa-
rzystwa opieki nad osobami z 
Zaburzeniami Psychicznymi – 
333 euro (projekt „Świadczenie 
akredytowanych usług resocjali-
zacji osób niepełnosprawnych we 
wspólnocie”);

• Centrum Wspólnoty w Ja-
szunach – 1600 euro (projekt 
„spotkanie opłatkowe z miesz-
kańcami wspólnoty gminy Jaszu-
ny”);

• solecznicki oddział sto-
warzyszenia osób starszych – 
692,05 euro (projekt „Boże na-
rodzenie – po prostu bądźmy 
razem”);

• Centrum Wspólnoty w kole-
śnikach – 400 euro (projekt „To-
bie dziękuję”);

• Centrum Wspólnoty w ka-
mionce – 835 euro (projekt „Boże 
narodzenie”);

• solecznicki oddział Towa-
rzystwa na rzecz opieki nad oso-
bami z niepełnosprawnością in-
telektualną „Viltis” – 771 euro 
(projekt „integracja kulturowa 
osób niepełnosprawnych”);

• Centrum Wspólnoty w Pasz-
kach – 876 euro (projekt „Pozy-
tywne emocje dla mieszkańców 
wsi”);

• Centrum Wspólnoty w 
Podborzu – 950 euro (projekt 
„Boże narodzenie we wspólno-
cie 2023”);

• spółka Pożytku Publicznego 
„Mūsų gimtasis kraštas” – 574,50 
euro (projekt „Ścieżka Maironisa 
w dolinie”).

Zmienia się skład Komisji 
Antykorupcyjnej

Radni podjęli decyzję o usu-
nięciu stanisława Barnatowicza 
i iwony szczęsnowicz z komisji 
Antykorupcyjnej Rady samorzą-
du Rejonu solecznickiego. Zmia-
ny nastąpiły w związku ze zmianą 
podstawy prawnej.

Przekazanie mienia Komisa-
riatowi Policji w Solecznikach

od pracy funkcjonariuszy 
policji zależy bezpieczeństwo 
mieszkańców rejonu. na wnio-
sek komisariatu Policji w solecz-
nikach samorząd Rejonu solecz-
nickiego wielokrotnie przeznaczał 
środki niezbędne do pracy poli-
cjantów. Tym razem zakupiono i 
przekazano alkomaty, miernik po-
ziomu hałasu, urządzenie do po-
miaru przezroczystości i odbicia 
szyb samochodowych, kamery, 
lornetki i drukarkę. soleczniccy 
policjanci będą z nich korzystać 
podczas służby.

Autobus elektryczny
samorząd Rejonu solecznic-

kiego, uczestniczący w strategii 
rozwoju strefy funkcjonalnej so-
leczniki, przy wsparciu i środ-
kach budżetowych zakupił elek-
tryczny autobus „isuzu novociti 
Volt”. Decyzją Rady został on 
przekazany Zajezdni Autobu-
sowej w solecznikach i będzie 
wykorzystywany do przewozu 
pasażerów na trasie soleczni-
ki-Wilno.

Pomoc socjalna
Radni zatwierdzili opis trybu 

udzielania pieniężnej pomocy so-
cjalnej potrzebującym mieszkań-
com rejonu solecznickiego, który 
ustala pieniężne wsparcie socjalne 
dla potrzebujących mieszkańców, 
świadczenia socjalne, rekompen-
saty kosztów ogrzewania miesz-
kań, wody pitnej i gorącej , świad-
czenie zasiłków jednorazowych, 
celowych, okresowych i warun-
kowych, weryfikacji majątku i 
zatrudnienia osób, wypłaty kre-
dytów i odsetek właścicielom blo-
ków mieszkalnych, którzy reali-
zują (wdrożyli) stan i /lub projekt 
renowacji (modernizacji) budyn-
ku mieszkalnego wspierany przez 
samorząd.

Nazwy ulic
Radni nadali nazwy ulicom 

w solecznikach, które znajdu-
ją się i są projektowane za uli-
cą Pamūrinė. Po uzgodnieniu z 
mieszkańcami nadano im nazwy: 
Laimės, Bruknynės, saulėlydžio.

Pozwolenie na zakup koparki
Dyrektor uAB „eišiškių ko-

munalinis ūkis” stanisław ka-
zarin zwrócił się do samorządu 
z prośbą o wydanie zezwolenia 
na zakup koparki kołowej, której 
wartość nie przekroczy 100 000 
euro z VAT. Pojazd jest niezbęd-
ny do wykonywania przez firmę 
robót drogowych.

Rekompensata za ogrzewanie 
Zgodnie z decyzją Rady re-

kompensata za ciepło, przekra-
czające 10,00 centów za kWh 
(bez VAT), będzie przysługiwa-
ła odbiorcom spółki komunalnej 
„eišiškių komunalinis ūkis” w se-
zonie grzewczym 2023-2024. Ze 
środków budżetu samorządu po-
kryje się około 12 000 euro.

Nadanie uprawnień merowi
Decyzją Rady mer rejonu so-

lecznickiego Zdzisław Palewicz, 
a w przypadku jego czasowej nie-
zdolności do pracy, podróży służ-
bowych, urlopów i innych przypad-
ków, gdy z przyczyn obiektywnych 
nie może on wykonywać swoich 
obowiązków – Józef Rybak, wice-
mer rejonu solecznickiego, zosta-
li uprawnieni do reprezentowania 
samorządu Rejonu solecznickie-
go i uczestniczenia w walnych ze-
braniach Wileńskiej Rady Rozwo-
ju Regionalnego na spotkaniach 
uczestników w latach 2023-2027 
do końca kadencji Rady, do swo-
bodnego głosowania we wszystkich 
sprawach należących do kompeten-
cji walnego zgromadzenia uczestni-
ków Rady Rozwoju obwodu Wi-
leńskiego.

W dniach 12 – 15 paździer-
nika 2023 r., na zaproszenie Za-
rządu Oddziału Stowarzyszenia 
„Wspólnota Polska”, 10-osobo-
wa grupa pracowników oświa-
ty i działaczy samorządowych 
rejonu solecznickiego na czele 
z merem Zdzisławem Palewi-
czem wzięła udział w Objaz-
dowej Konferencji, mającej na 
celu wymianę doświadczeń i wy-
pracowanie programu współ-
pracy na kolejny rok. 

kilka bardzo pożytecznie spę-

dzonych dni, treściwe warsztaty oraz 
wycieczki zaowocowały nie tylko 
nowymi planami, lecz przyniosły 
dużo pięknych wrażeń, bo przecież 
zarówno Łomża, jak i kraków są 
miastami, które są nam bliskie i któ-
re się chce zwiedzać, odkrywając 
ich tajemnice. W tym roku również 
przypada 30. rocznica pielgrzymki 
Świętego Jana Pawła ii na Litwę. 
Wydarzenie to stało się okazją do 
zwiedzenia Wadowic – rodzinnego 
miasta ojca Świętego JP ii oraz do 
głębszego poznania Papieża Polaka.

spotkanie odbyło się w ramach 
współpracy rejonu solecznickiego 
ze stowarzyszeniem  „Wspólnota 
Polska” oraz  samorządem mia-
sta Łomża.

serdecznie dziękujemy Zarzą-
dowi oddziału stowarzyszenia 
„Wspólnota Polska”, w szczegól-
ności prezesce oddziału stowa-
rzyszenia „Wspólnota Polska” w 
Łomży, hance Gałązce oraz sa-
morządowi miasta Łomża za ini-
cjowanie i zorganizowanie kon-
ferencji.

Z posiedzenia Rady Samorządu Rejonu Solecznickiego

rozstrzygnięto szereg różnorodnych kwestii

Solczanie gościli w krakowie

stronę przygotował Andrzej Kołosowski

Inauguracja roku akademickiego w Polskim 
Uniwersytecie Trzeciego Wieku w Solecznikach

Przeciwdziałać wykluczeniu
24 października br. słuchacze Polskiego Uniwersytetu Trze-

ciego Wieku w Solecznikach zainaugurowali rok akademicki 
2023/2024. Wydarzenie to stanowi ważny moment dla uczest-
ników, którzy z niecierpliwością oczekiwali rozpoczęcia kolej-
nych inspirujących zajęć i wykładów, chociaż już w paździer-
niku seniorzy mieli wiele imprez. 

obecnie uniwersytet liczy 105 członków. To imponująca licz-
ba świadcząca o dużym zainteresowaniu seniorów nauką, rozwi-
janiem swoich pasji i umiejętności.  uczestniczenie w życiu spo-
łecznym, nauka oraz spotkania są niezwykle istotne, by działać 
przeciwko wykluczeniu osób starszych z wciąż postępującego do 
przodu świata. Już stało się tradycją, że inauguracje odbywają się 
w gminach rejonu. W tym roku uroczystość odbyła się na terenie 
gminy jaszuńskiej w Pałacu Balińskich. W uroczystości inaugura-
cyjnej wziął udział mer rejonu solecznickiego Zdzisław Palewicz. 
opowiedział o osiągnięciach gospodarczych rejonu, o ochronie i 
renowacji wielu zabytków w rejonie, o zrealizowanych  w Jaszu-
nach  ostatnio projektach;  odnowieniu świrna i oficyny, które są 
przeznaczone do użytku społeczności rejonu.  Życzył słuchaczom 
udanego roku akademickiego, ciekawych spotkań i wykładów i aby 
uniwersytet był miejscem, gdzie pasja do nauki jest zawsze mile wi-
dziana.  nad pobytem czuwał starosta gminy jaszuńskiej Zdzisław 
Mażejko. starosta zapoznał z historią gminy, rozwojem oświaty, 
kultury i gospodarki starostwa.

Prezes PuTW złożyła sprawozdanie o pomyślnym wykonaniu planu 
pracy uniwersytetu w 2022/2023 roku akademickim. Były organizo-
wane wycieczki ,,Śladami Powstania styczniowego 1863”. (Dubicze, 
Merecz, Podbrzezie, kiejdany, Świętobrość, Wilno, nowe Święciany, 
Turmonty). seniorzy odwiedzili groby powstańców w puszczy rudnic-
kiej i łabonarskiej.  Realizując projekt ,,Aleksandra Piłsudska – kobie-
ta bohaterka”, była  organizowana 2- dniowa wycieczka do suwałk, 
miejsca urodzin Aleksandry. Jednocześnie seniorzy zwiedzili sejny, 
Puńsk, krasnogrudę. Ciekawą była wycieczka do Jeziorosów. Gru-
pa słuchaczy uniwersytetu uczestniczyła w wycieczce do Pułtuska, 
Gniezna, Poznania. na zaproszenie stowarzyszenia ,,odra-niemen” 6 
słuchaczy poprawiło zdrowie w sanatorium w Ciechocinku w Polsce. 
słuchacze PuTW brali udział w zajęciach kół według zainteresowań. 
Mieli wiele spotkań z autorami książek, uczestniczyli w tradycyjnych 
świętach i in. Prezes podziękowała za pomoc finansową samorządowi 
rejonu solecznickiego. Wszystkim słuchaczom złożyła życzenia owoc-
nej nauki, a także mnóstwa wrażeń i radości na każdy dzień.

Program artystyczny zaprezentowali uczniowie Gimnazjum im.Ba-
lińskiego w Jaszunach, Gimnazjum ,,Aušros” w Jaszunach, jak też 
uczniowie szkoły Podstawowej i wychowankowie szkoły Muzycz-
nej w Jaszunach oraz zespół ,,Znad Mereczanki“ . koncert dostarczył 
uczestnikom spotkania wiele emocji. Po uroczystości słuchacze uni-
wersytetu udali się do kawiarni ,,idea” w Małych solecznikach na uro-
czysty obiad, sponsorem którego był solecznicki Rejonowy oddział 
Związków Polaków na Litwie.
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wodnim, jak sama nazwa suge-
ruje, jest miłość, ma pokazać nie 
tylko historię poznania się i wza-
jemnego zauroczenia dwóch par, 
Anny i Jana oraz klementyny i 
Jarosława, ale też poprzez tańce, 
pieśni ludowe i autorskie w róż-
nych językach – przekazać mi-
łość do ziemi ojczystej, do Wilna, 
które tak wiele znaczy w historii 
tego regionu, gdzie zderzają się 
ze sobą kultury i tradycje polskie, 
litewskie, białoruskie, ukraińskie 
czy żydowskie. na widzów cze-
kała: wartka akcja, ciekawe opra-
cowania pieśni ludowych, tańce w 
wykonaniu czterech grup tanecz-
nych, oryginalne aranżacje pieśni 
autorskich, łączenie motywów lu-
dowych z utworami muzyki kla-

sycznej (stanisław Moniuszko, 
Fryderyk Chopin), czy też roz-
rywkowej (utwory z lat 30. XX 
w.). Widowisko opowiada o mi-
łości, jej uniwersalny język jest 
zrozumiały dla ludzi różnych kul-
tur, narodowości – wszak Wilno 
od zawsze słynęło z wielokultu-
rowości i otwartości.

Wśród zaproszonych gości 
był prezes Związku Polaków na 
Litwie i Akcji Wyborczej Pola-
ków na Litwie-Związku Chrze-
ścijańskich Rodzin, poseł do 
Parlamentu europejskiego Wal-
demar Tomaszewski, posłanka 
na sejm RL Rita Tamašunienė, 
konsul RP irmina szmalec, wi-
cemer rejonu wileńskiego edyta 
Tamošiūnaitė, Mikołaj Falkow-
ski, prezes Fundacji „Pomoc Po-
lakom na Wschodzie”.

Mikołaj Falkowski przywitał 
zebranych i podziękował za za-

proszenie fundacji do współpracy 
przy wydarzeniu. Jak podkreślił, 
dzięki temu po raz pierwszy na 
Wileńszczyznę przyjechał kom-
pozytor, dyrygent i aranżer mu-

zyczny hubert kowalski wraz z 
orkiestrą „Młodzi – Polscy”, któ-
rzy sięgają po utwory artystów 
tworzących na kresach Wschod-
nich albo nawiązujących w swo-
jej twórczości do tych terenów.

„Jesteśmy pełni podziwu i 
szacunku dla tego w jaki sposób 
kultywujecie Państwo swoją kul-
turę, ludowość, muzykę odziedzi-
czoną z dziada pradziada. My w 
Polsce nie mamy tak aktywnej, 
aż tak bardzo zżytej z naszymi 
rodzinami tej tkanki muzycznej, 
do której się sięga. My jesteśmy 
trochę dalej od tej muzyki ludo-
wej, nie potrafimy tego tak moc-
no i dogłębnie jak Wy przeżywać 
i prezentować w wielopokolenio-
wej obsadzie, która zaraz tutaj na 
scenie wystąpi i to jest naprawdę 
zjawiskowe, coś, co przyjechali-
śmy z Polski podziwiać i współ-
uczestnictwo w tym jest dla nas 

honorem i zaszczytem” – mówił. 
na zakończenie wyraził zadowo-
lenie, że to wydarzenie wpisuje 
się w obchody 700-lecia Wilna: 
„To jest ważne miasto w naszej 

historii, ważne miasto dla Pola-
ków na Wileńszczyźnie, ale tak-

że dla Polaków w Polsce i jest to 
po prostu nasze miasto” – dodał.

Prezes ZPL i AWPL-ZChR, 
poseł do Pe Waldemar Toma-

szewski podziękował zespołowi 
„ojcowizna”, kierownictwu ze-
społu z Wioletą Leonowicz na 
czele, nie tylko za kunszt arty-
styczny, ale także za aktywną 
działalność na rzecz całej spo-
łeczności Polaków na Litwie: 
„Mamy wielką przyjemność i za-
szczyt powiedzieć kilka słów o 
tym pięknym koncercie i podzię-
kować zespołowi „ojcowizna”, 
który jest jednym ze spadko-
bierców zespołu „Wileńszczy-
zna”. Chcemy podziękować nie 
tylko za te przepiękne występy, 
ale również za to, że jednoczy-
cie tę naszą wielopokoleniową 
wspólnotę Wileńszczyzny, ak-
tywnie działacie w Związku Po-
laków na Litwie – mamy dwa 
koła „ojcowizny” w rejonie wi-
leńskim i mieście Wilnie. Wiem, 
że wielu zespolaków aktywnie 
działa w wielu polskich organi-
zacjach w myśl zasady „W jed-

ności stanowimy siłę” zarów-
no w ZPL i AWPL-ZChR, jak 
też w stowarzyszeniu nauczy-
cieli szkół Polskich na Litwie 
„Macierz szkolna”. Jest to do-
bry przykład budowania naszej 
wspólnotowości opartej na haśle, 
że „jednością jesteśmy silni”” – 
mówił Tomaszewski.

Podkreślił także jak ważną 
rolę w obecnych czasach odgry-
wa kultura i jej kultywowanie: „W 
nowych czasach, gdy jednoczy się 
europa, gdy zanikają granice o 
sile narodu będzie stanowiła jego 
kultura. W tej właśnie materii, w 
dziedzinie kultury polska społecz-
ność na Wileńszczyźnie ma w za-
sadzie największy dorobek i to 
jest absolutny sukces: ponad 100 
zespołów bardzo dobrych, reno-
mowanych, jakich, jak powiedział 

pan Falkowski, nawet w Macie-
rzy nie ma, tak więc można się 
uczyć od naszej młodzieży, osób 
starszych i w średnim wieku. kul-
tywowanie naszej polskiej kul-
tury jest wspaniałe, a Wilno jest 
szczególnym miejscem do tego. 
oczywiście Wileńszczyzna i Li-
twa jest wielokulturowa i wielo-
narodowościowa, ale historycz-
nie polska kultura i polski język 
tutaj dominował. Polska społecz-
ność na pewno przyłoży maksi-
mum wysiłku, aby to zachować 
dla przyszłych pokoleń, naszych 
dzieci i wnuków“.

„ojcowizna” dała w sobo-
tę aż dwa występy. Jeden odbył 
się o godz. 13.00, a drugi o godz. 
18.00. Gościem specjalnym kon-
certu była orkiestra „Młodzi – 
Polscy” pod batutą huberta ko-
walskiego.

Premiera widowiska „Tylko 
miłość” odbyła się rok temu na 

scenie Centrum kultury w no-
wej Wilejce z okazji 5-lecia dzia-
łalności artystycznej zespołu. 
 Polski Zespół Pieśni i Tańca „oj-
cowizna” został założony wio-
sną 2017 roku. Zespół składa się 
z chóru, grup tanecznych i orkie-
stry. kierownikiem artystycznym 
zespołu i dyrygentem jest Wioletta 
Leonowicz. Grupą taneczną kieru-
je Teresa Andruszkiewicz, kapel-
mistrz – krzysztof stankiewicz.

Zespół występuje na Wileńsz-
czyźnie i w Polsce. W kwietniu 
2019 roku zaprezentował m.in. 
widowisko muzyczne „stary al-
bum mówi wiele...”, a rok wcze-
śniej, w lutym, dostąpił zaszczytu 
śpiewania na spotkaniu prezyden-
ta Polski Andrzeja Dudy ze spo-
łecznością polską w Wilnie.

Fot. Wiktor Jusiel

dorobek zachować dla przyszłych pokoleń
(Dokończenie ze str. 1)
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Podpisanie umowy o współ-
pracy odbyło się w elblągu pod-
czas posiedzenia Rady, a cere-
monii podpisania przyglądali się 
samorządowcy i cała społeczność. 
umowę podpisali starosta gminy 
Ławaryszki Mark Piłat i wójt gmi-
ny elbląg Zygmunt Tucholski. W 
ceremonii podpisania wzięli także 
udział wicemer samorządu rejonu 
wileńskiego edyta Tamošiūnaitė i 
członek Rady Waldemar klima-
szewski.

Wicemer w imieniu swoim, 
mera rejonu wileńskiego Rober-
ta Duchniewicza oraz członków 
Rady podziękowała za inicja-
tywę współpracy i wyraziła ra-
dość, że samorząd Rejonu Wi-
leńskiego rozwija współpracę i 
stosunki partnerskie z Polską, 
wzmacniając w ten sposób kul-

turę, gospodarkę itp. wspólnot 
lokalnych.

„Dziękuję za możliwość 
uczestniczenia w uroczystym 
posiedzeniu Rady i oficjalnej 
ceremonii podpisania umowy o 
współpracy międzynarodowej. W 
rejonie wileńskim mieszka prawie 
50 proc. ludności narodowości 
polskiej, liczba mieszkańców się-
ga prawie 115 tysięcy, więc mamy 
naprawdę silną, odpowiedzialną 
społeczność, pielęgnującą kultu-
rę i tradycje mieszkańców, jak też 
pracowników instytucji kultural-
nych i oświatowych, którzy wkła-
dają wiele pracy i wysiłku w pie-
lęgnowanie na co dzień swojego 
języka ojczystego i patriotyzmu. 
nie ulega wątpliwości, że umowa 
ta zapewni rejonowi wileńskie-
mu i jego mieszkańcom jeszcze 
większe możliwości współpra-

cy z gminą elbląską i wierzę, że 
obaj partnerzy będą czerpać ko-
rzyści z tej współpracy. Przed po-
siedzeniem Rady gminy elbląg 
odbyliśmy już spotkanie robo-
cze, podczas którego omawiali-
śmy konkretne obszary, w których 
możemy współpracować i współ-
działać” – o znaczeniu współpra-
cy i możliwościach partnerstwa 
międzynarodowego powiedzia-
ła uczestnicząca w oficjalnej ce-
remonii podpisania umowy wi-
cemer rejonu wileńskiego edyta 
Tamošiūnaitė.

Według starosty gminy Ła-
waryszki, Marka Piłata, relacje 
współpracy są kontynuowane 
od 2020 roku, ale od teraz da-
dzą nowe możliwości lokalnym 
społecznościom, w realizację 
kontraktu zaangażują nie tylko 
instytucje i wspólnoty, ale tak-

że członkowie społeczności lo-
kalnej: dociekliwe dzieci i mło-
dzież, dorośli.

„Podpisana umowa o współ-
pracy jest ważnym wydarzeniem 
dla społeczności Ławaryszek, po-
nieważ jest to pierwsza oficjalna 
umowa o partnerstwie międzyna-
rodowym. Cieszę się, że gmina 
elbląg została partnerem naszej 
gminy, gdyż wierzę, że ich ini-
cjatywa i zainteresowanie będą 
podstawą wspólnych inicjatyw i 
projektów.

szczerze wierzę, że dla obu 
gmin ten nowy etap będzie owoc-
ny i skuteczny. Współpraca ta już 
miała miejsce, ale nie była oficjal-
nie sformalizowana. Członkowie 
społeczności naszych placówek 
oświatowych, bibliotekarze chęt-
nie odwiedzają elbląg. Wiem, że 
kolejna delegacja, grupa 6 osób, 
już przygotowuje się nie tylko do 
wizyty w gościnnym elblągu, ale 
także do omówienia współpracy 

w obszarze kultury, edukacji i 
bibliotekarstwa. Życzę, aby ten 
„nowy most przyjaźni” połączył 
nas dla wspólnych dzieł i celów, 
które przynoszą obopólne korzy-
ści i satysfakcję” – mówi o pod-
pisanej umowie o współpracy sta-
rosta Ławaryszek.

Początek nawiązanego part-
nerstwa wiąże się z udziałem 
przedstawicieli z elbląga w mię-
dzynarodowym projekcie, pod-
czas którego uczniowie z Ła-
waryszek zostali zaproszeni do 
odwiedzenia elbląga. Członkowie 
społeczności Ławaryszek uczest-
niczyli także w obchodach 50-le-
cia gminy elbląg.

Ze starostwem Ławaryszki za-
poznali się też przedstawiciele de-
legacji elbląskiej, która uczestni-
czyła w odpuście w parafii pw. św. 
Jana Chrzciciela i tradycyjnych 
dożynkach rejonu wileńskiego. 
następna wizyta planowana jest 
na marzec 2024 roku.

nowe możliwości współpracy
(Dokończenie ze str. 1)

na scenie wystąpiła kapela lu-
dowa „sutaras“ z Wilna, której 
kierownikiem artystycznym jest 
Antanas Fokas. „sutaras“ jest to 
niezależny, profesjonalny zespół 
folklorystyczny, którego reper-
tuar obejmuje całą panoramę li-
tewskiej ludowej muzyki instru-
mentalnej: od dawnych obrzędów, 
autentycznych instrumentów pa-
sterskich do narodowych i kla-
sycznych instrumentów rozpo-
wszechnionych na wsi Litwy 
pod koniec XiX i na początku 
XX wieku. na koncertach kapeli 
„sutaras” prezentowane są unikal-
ne wielogłosowe pieśni wykony-
wane na przeróżnych ludowych 
instrumentach dętych, pieśni pa-
sterskie z lamzdelami i rożkami, 
instrumentalne wersje piosenek. 
Piękne litewskie tańce ludowe 
wykonywane są na skrzypcach, 
harmonijkach, klarnecie, cymba-
łach i wielu innych instrumentach. 
na scenie w Rudominie artyści 
kapeli nie tylko grali, ale także 
śpiewali i tańczyli, wciągając 
swoich słuchaczy w wir swych 
występów.

Publiczność miała okazję za-
chwycać się występem „kapeli 
kawalerów Podwileńskich” pod 
kierownictwem Juliana Germano-

wicza. kapela aktywnie koncertu-
je na Wileńszczyźnie. kolektyw 
działa od 2 lat. Zespół składa się 
z czterech młodych i ambitnych 
artystów, którzy nie tylko dosko-
nale władają różnymi instrumen-
tami, ale także mają znakomi-
te umiejętności wokalne. W ich 
repertuarze znajdują się utwory 
autorskie, stworzone przez nich 
samych, a także aranżowane pio-
senki ludowe i kilka międzywo-
jennych utworów estradowych.

Tego dnia na scenie w Ru-
dominie wystąpiła również ka-
pela muzyki ludowej „Griežlė” 
z Domu kultury w szostakowie 
filii Centrum kultury w Łoździe-
jach. kierownikiem kapeli jest Vi-
tas Trampas. kapela powstała w 
2009 roku i posiada ii kategorię. 
kolektyw składa się z dziewięciu 
mężczyzn. szczerość, entuzjazm, 
dobry humor i miłość do muzy-
ki uczestników urzekają publicz-
ność. W repertuarze kolektywu 
znajdują się litewskie utwory lu-
dowe (walce, polki, pieśni) oraz 
znane współcześnie pieśni. ka-
pela muzyki ludowej „Griežlė” 
jest stałym uczestnikiem regional-
nych świąt i wieczorów. kolektyw 
chętnie gra i reprezentuje Łoź-
dzieje także na scenach innych 

rejonów. od kilku lat uczestni-
czy w republikańskim konkursie 
„Grok, Jurgeli” oraz w programie 
telewizyjnym „Duokim garo”.

Z Mejszagoły na festiwal 
przybył zespół ludowy „kapela 
Dworska” pod kierownictwem Jo-
lanty Łapińskiej. kolektyw zo-
stał założony w 2017 roku i działa 
przy Centrum Rzemiosła Trady-
cyjnego w Mejszagole w rejonie 
wileńskim, które jest filią Mu-
zeum etnograficznego Wileńsz-
czyzny w niemenczynie. W 2022 
roku zespół obchodził pięciole-
cie swego istnienia. Członkowie 
zespołu są miłośnikami tradycyj-
nej muzyki ludowej. Warto za-
znaczyć, że wielonarodowość to 
cecha charakterystyczna zespołu 
– wspólnie śpiewają i grają Pola-
cy oraz Litwini. stąd też zróżnico-
wany repertuar – pieśni z różnych 
regionów Polski i Litwy. Zespół 
sięga też po teksty wileńskiego 
poety Aleksandra Śnieżki, do któ-
rych muzykę komponuje wybitny 
wirtuoz skrzypiec, kompozytor 
i członek zespołu – Aleksander 
kalinow. „kapela Dworska” jest 
prawdziwą wizytówką Wileńsz-
czyzny – tej wielonarodowej i 
wielokulturowej – bo pod jej nie-
bem jest miejsce dla wszystkich.

Gromkimi brawami publicz-
ność powitała „kapelę Świę-
tojańską”. Zespół działa przy 
Wielofunkcyjnym ośrodku kul-
tury w niemenczynie. kierow-
nikiem artystycznym jest emilia 
Żdanowicz-Pečkienė. kapela jest 
w stanie zadowolić gusta różnej 
publiczności, wykonując piosen-
ki w polskim, litewskim, ukraiń-
skim i tatarskim językach. Ze-
spół odważnie sięga po utwory 
miejscowych twórców. nierzadko 
autorami słów piosenek są sami 
członkowie kapeli. nie zważając 
na różny wiek członków zespołu 
jest on pełen młodzieńczej we-
rwy, niegasnącej energii i humoru. 
„kapela Świętojańska” za ponad 
30 lat działalności zdołała pozy-
skać sympatie widzów zarówno 
w rejonie wileńskim, rejonach i 
miejscowościach typowo litew-
skich, jak też w Polsce. każdego 
roku kapela cieszy publiczność 
ogromem występów i zdobywa 
uznanie swą energią, kunsztem 
wykonawczym oraz pozytywnym 
nastawieniem do otaczającej rze-
czywistości.

Podczas festiwalu wystąpiła 
również kapela Wiejska Regio-
nu Awiżońskiego, działająca przy 
Centrum kultury w szyrwintach, 
której kierownikiem jest Ramunė 
savickienė. Zespół istnieje już od 
5 lat. Bierze udział w różnorod-
nych uroczystościach miejskich 
i powiatowych. Jest to amatorski 
kolektyw artystyczny, który chęt-
nie pielęgnuje litewską muzykę 
ludową i tradycje. „Muzyka jest 
częścią naszego życia (wypoczy-
nek, hobby, komunikacja). Dzięki 
niej możliwe jest wyrażenie nawet 
najtrudniejszych do opisania emo-
cji” – twierdzą członkowie kolek-
tywu. nawiązując do zwyczajów 
muzycznych swoich przodków, 
kolektyw kontynuuje tradycje pie-
śni ludowych i stara się zachować 
jej autentyczność.

na gościnnej scenie w Ru-
dominie wystąpiła kapela „Vil-
sa” z Rykont, z rejonu trockie-
go. kapela „Vilsa” powstała w 
2019 roku. kilka miesięcy póź-

niej muzycy zostali zaproszeni 
na festiwal „Głosy Przyjaciół”, 
który odbył się na Białorusi. na 
tym festiwalu kolektyw podbił 
publiczność swoją energią i śpie-
wem. Członkowie kolektywu nie 
ograniczają się do grania w jed-
nym stylu.  Repertuar zespołu 
obejmuje muzykę ludową, estra-
dową i instrumentalną, a także 
oryginalne polskie utwory autor-
stwa Władysława niedźwieckie-
go – ojca członka zespołu Da-
riusza niedźwieckiego. Muzycy 
kolektywu występują z własny-
mi utworami. na swoim koncie 
wiele piosenek o Litwie i miesz-
kańcach ma Vidmantas Velička. 
napisane przez niego piosenki 
świetnie zabrzmiały na pierw-
szym festiwalu piosenki autor-
skiej w Rykontach. „Vilsa ” ak-
tywnie uczestniczy w imprezach 
na terenie całej Litwy, a także 
za granicą, stara się doskonalić i 
szukać nowego kierunku w wy-
konawstwie muzycznym.

To było niezwykle piękne 
widowisko. Przybyła na festiwal 
publiczność miała okazję uczest-
niczyć w prawdziwej uczcie du-
chowej. na festiwal do Rudomina 
przybyli dostojni goście, wśród 
których byli radni samorządu 
Rejonu Wileńskiego: Mirosława 
klim, Rūta Carik, karolina Pe-
trusewicz i Zygmunt Żdanowicz.

organizatorem festiwalu ka-
pel był Wielofunkcyjny ośrodek 
kultury w Rudominie z Wioletą 
Cereszka na czele.

organizatorzy składają ser-
deczne podziękowanie samo-
rządowi Rejonu Wileńskiego – 
swoim partnerom – za wsparcie 
finansowe tej pięknej imprezy. 
ośrodek dziękuje również wszyst-
kim uczestnikom: gościom i uta-
lentowanym zespołom za uroczy-
stość, którą udało się wspólnie 
stworzyć. niech pieśni grane 
będą nie tylko przy specjalnych 
okazjach, a kultywowanie trady-
cji poprzez muzykę stanie się co-
raz silniejsze.

Wielofunkcyjny Ośrodek 
Kultury w Rudominie

Festiwal kapel i muzyków ludowych „Gra, gra kapela”

niezwykle piękne widowisko
W niedzielę, 29 października, w Rudominie odbyła się prawdziwa fiesta kapel. Już po raz kolejny 

w Wielofunkcyjnym Ośrodku Kultury w Rudominie został zorganizowany festiwal kapel i muzyków 
ludowych „Gra, gra kapela”. Przed publicznością wystąpili prawdziwi profesjonaliści muzyczni. Naj-
piękniejsze utwory zagrały zespoły nie tylko z Wileńszczyzny, ale także z różnych zakątków Litwy.
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W stolicy

W Wilnie trwają zdjęcia do filmów 
Sztokholm, Oslo, Chicago, przeszłość i przyszłość, świat realny 

i magiczny – tej jesieni z Wilnem w tle kręconych jest mnóstwo hi-
storii, które widzowie ujrzą na ekranach kin i telewizorów. Prace 
w Wilnie kontynuują twórcy zagraniczni i litewscy, trwają przy-
gotowania do rozpoczęcia kręcenia kolejnych filmów. 

W pierwszym tygodniu listopada na ulicach Wilna można będzie 
na krótko poczuć prawdziwą świąteczną atmosferę – na jednym ze 
skwerów starówki kręcona będzie reklama firmy telekomunikacyjnej. 

od sierpnia trwają zdjęcia do 6-odcinkowego szwedzkiego seria-
lu telewizyjnego „Rajskie miasto”. Ze względu na podobieństwo do 
szwedzkich miejscowości znaczna część scen serialu kręcona była w 
dzielnicy nowa Wilejka oraz w innych lokacjach miasta. 

W Wilnie kręcony jest również krótkometrażowy film Žanete ska-
rule i Tomasa Vengrisa „Big Loop small Loop”. Jak podkreślają twór-
cy, temat został zainspirowany sytuacją w Związku sowieckim z lat 
siedemdziesiątych, kiedy to różne grupy mniejszościowe karano nie 
tylko według prawa, ale też z wykorzystaniem zorganizowanych ugru-
powań. Film w sposób metaforyczny ukazuje, jak nietolerancja społe-
czeństwa wobec tego, co nieznane, za zgodą nietolerancyjnych struktur 
politycznych mogą przeszkodzić w dostrzeżeniu piękna zarówno w nas 
samych, jak też w innych. W filmie Wilno zamieni się w ropoznawal-
ne, ale fikcyjne miasto w jednym z krajów bałtyckich. 

Park Bajek – pełen niewykorzystanego 
potencjału, historii i legend 
Czy wiedzą Państwo, że gdy w 1987 roku odbyło się otwarcie 

Parku Bajek, stał tam drewniany zamek? Jego fragmenty można 
zobaczyć w archiwalnym filmie „Bajkowe święto” reżysera Vla-
dislovasa Blinstrubasa.

odnaleziony w archiwach i zdigitalizowany film ten jest jednym z 
wyników przeprowadzonej analizy obecnego stanu Parku Bajek. Ana-
lizę tę w maju-październiku 2023 roku przeprowadziło przedsiębior-
stwo samorządowe „Vilniaus miesto parkai” wespół z ZsA „Vilniaus 
planas”. Miała na celu poznanie historii powstania parku i sposobu, w 
jaki jest obecnie wykorzystywany przez mieszkańców. Do osiągnięcia 
tych celów wykorzystano różne narzędzia.

Przeprowadzona analiza jest częścią przygotowywanego obecnie 
przez przedsiębiorstwo „Vilniaus miesto parkai” studium Możliwości 
Parku Bajek, które miałoby przedstawić możliwy scenariusz odnowy 
i utrzymania tego parku. studium przygotowywane jest zarówno w 
oparciu o rekomendacje architektów krajobrazu, leśników, rzeźbiarzy 
i innych specjalistów, jak też w oparciu o potrzeby osób odwiedzają-
cych park, ich doświadczenia i zwyczaje. 

Po dokonaniu istniejącego stanu rzeczy 5 października br. w miesz-
czącym się nieopodal Parku Bajek starostwie karolinki odbyły się 
warsztaty twórcze. W ich trakcie specjaliści samorządu m. Wilna i 
przedsiębiorstwa „Vilniaus miesto parkai” wespół z mieszkańcami 
omówili wyniki przeprowadzonej analizy, dyskutowali o zachowaniu 
istniejących rzeźb, możliwych strefach funkcyjnych parku, przestrze-
niach tranzytowych i innych problemach oraz możliwościach. Podsu-
mowane wyniki warsztatów zostały podane do wiadomości publicznej 
na stronie samorządu m. Wilna w rubryce nowości. 

Pomysły dotyczące Parku Bajek oraz uwagi ws. przeprowadzonej 
analizy można zgłosić do przedsiębiorstwa „Vilniaus miesto parkai” 
pod adresem: idejosparkams@vilniausparkai.lt.

 

stronę przygotowano na podstawie: vilnius.lt

 Agencja Zarządzania Pro-
jektami Środowiskowymi za-
twierdziła wnioski Samorządu 
m. Wilna ws. modernizacji żłob-
ka-przedszkola „Justinukas” 
przy ul. Taikos 99 oraz dwóch 
bloków mieszkalnych przy ul. 
Tuskulėnų 6 i ul. Antakalnio 91. 
Projekty te mają się stać punk-
tem wyjścia i wzorcem przy za-
stosowaniu zasad modułowej re-
nowacji na Litwie.

W ue zielone budownictwo, 
podobnie jak procesy renowa-
cji starych budynków skierowa-
ne na zwiększenie efektywności 
energetycznej, powiązane jest z 
oszczędzaniem, zmniejszeniem 
wpływu na zmiany klimatyczne. 
Ponieważ w przypadku renowacji 
modułowej najczęściej się uży-
wa drewnianych paneli, uważa-
na jest za bardziej przyjazną dla 
środowiska. 

Jak podkreśla kierownik orga-
nizacji pożytku publicznego „At-
naujinkime miestą” eglė Randytė, 
renowacja modułowa jest jed-
nym ze sposobów na zmniejsza-
nie wpływu sektora budowalnego 
na zmiany klimatyczne. Renowa-
cja modułowa na świecie prakty-
kowana jest już od dawna. Mnó-
stwo doskonałych jej przykładów 
jest w niemczech, niderlandach, 
Francji, estonii oraz innych kra-
jach europejskich. Celem reno-
wacji z wykorzystaniem paneli 
jest zmniejszenie zapotrzebowa-
nia na tradycyjną infrastrukturę, 

transportu i logistyki i, co naj-
ważniejsze – dążenie do wyż-
szych standardów efektywności 
energetycznej.

Żłobek-przedszkole „Justinu-
kas” w stołecznej dzielnicy Ju-
styniszki zostało otwarte w 1985 
roku. Budynek nie był remonto-
wany od momentu jego budowy 
i jest w złym stanie. system in-
żynieryjny (rurociągi) jest zużyty 
i nie nadaje się do dalszego użyt-
kowania, budynek nie ma sys-
temu wentylacji, fasada wyma-
ga odnowienia, dach – izolacji 
i naprawy, trzeba też wymienić 
drzwi. Po odnowie przedszkole 
zmieni się nie do poznania: bę-
dzie miało inny wygląd ogólny, 
wymienione zostaną stare rury i 
oświetlenie, uporządkowane zo-
staną pomieszczenia wewnętrz-
ne, wejście zostanie dostosowane 

do potrzeb osób z niepełnospraw-
nością. na dachu przedszkola za-
instalowana zostanie elektrownia 
słoneczna. szacuje się, że ogólna 
wartość inwestycji w ten projekt 
wyniesie około 3,4 mln euro. Zo-
stanie zrealizowany ze środków 
Agencji Zarządzania Projektami 
Środowiskowymi i samorządu 
m. Wilno.

Po remoncie placówka eduka-
cyjna będzie posiadała klasę ener-
getyczną A, a całkowita oszczęd-
ność energii cieplnej wyniesie co 
najmniej 60 procent.

na renowację dwóch pilotażo-
wych bloków mieszkalnych prze-
znaczono około 2,5 mln euro. Je-
den z nich został zbudowany w 
1986 roku, drugi – w roku 1965. 
Po modernizacji oba osiągną kla-
sę energetyczną A i zaoszczędzą 
ponad 70 proc. energii cieplnej.

Rada Samorządu m. Wil-
na zatwierdziła program pro-
mowania lotów do stolicy. Od 
2024 roku w ramach progra-
mu finansowane będą działa-
nia marketingowe skierowane 
na popularyzację lotów waż-
nych dla turystyki biznesowej 
i przyjazdowej. Celem progra-
mu jest zaktywizowanie popy-
tu na te trasy, przyciągnięcie 
większej liczby zagranicznych 
podróżnych i inwestorów oraz 
efektywne wykorzystanie poten-
cjału turystycznego i gospodar-
czego Wilna.

Program potrzebny jest rów-
nież w ramach przygotowań do 
otwarcia nowego terminalu na 
lotnisku w Wilnie. nowy termi-
nal ma zwiększyć przepustowość 
lotniska z 5 mln pasażerów (2019 
r.) do 8 mln pasażerów rocznie. 
na zwiększanie atrakcyjności 
Wilna w dziedzinie międzyna-
rodowego transportu lotniczego 
wykorzystywane będą rosnące 
od nadchodzącego roku środki 
z opłaty turystycznej. Decyzją 
Rady od 1 stycznia opłata ta wy-

niesie 2 euro za nocleg od oso-
by. stołeczny samorząd będzie 
przeznaczał na ten program 30 
proc. środków z tytułu opłaty lo-
kalnej, zebranej za korzystanie 
z samorządowej infrastruktury 
turystycznej i wypoczynkowej, 
jak również tej samej wielkości 
kwotę z budżetu samorządu, nie 
więcej jednak niż 20 proc. kwo-
ty asygnowań państwowych na 
promowanie lotów. 

konieczność zmiany wiel-
kości obowiazującej od końca 
2017 r. roku opłaty turystycz-
nej wynikła z powodu zmienia-
jącej się sytuacji gospodarczej 
i rosnących cen usług – we-
dług rocznych wskaźników in-
flacji siła nabywcza istniejące-
go podatku w stosunku do roku 
2017 spadła o 42 procent. ko-
nieczność podniesienia wyso-
kości opłaty została w tym roku 
omówiona z przedstawicielami 
Rady ds. Turystyki. Rada za-
twierdziła zwiększenie opłaty, 
jednocześnie jednak podkreśliła 
potrzebę określenia konkretne-
go sposobu wykorzystania zbie-

ranych w ten sposób środków. 
Zatwierdzony przez Radę pro-
gram promowania lotów, któ-
ry będzie finansowany z opłaty 
turystycznej, przyniesie obopól-
ne korzyści: samorząd wespół 
ze spółką „Go Vilnius” będzie 
dążył do zwiększenia rozpozna-
walności i atrakcyjności stoli-
cy u turystów przybywających 
z zagranicy samolotem, co z ko-
lei miałoby spowodować wzrost 
zatrudnienia w sektorze hotelar-
sko-gastronomicznym.

Przy ustalaniu wysokości 
opłaty turystycznej opierano się 
również na przykładach miast za-
granicznych. W hadze tzw. poda-
tek od poduszki wynosi 5,4 euro, 
w Bolonii i Bazylei – 4 euro, w 
eindhoven i Bratysławie – 3,5 
euro, w Pradze – 3,25 euro, w 
Amsterdamie – 3 euro. W nie-
których miastach za granicą do 
opłaty turystycznej doliczana jest 
opłata procentowa – w zależności 
od typu zarezerwowanego poko-
ju. W tym roku opłata turystycz-
na została podniesiona do 2 euro 
również w Połądze.

Przedszkole i stare bloki mieszkalne staną się wzorcem    

Program promowania lotów    

15 listopada 2023 r. o godz. 10.00 
w dużej sali samorządu odbędzie się 

 POSIEDZENIE RADY 
SAMORZĄDU REJONU WILEŃSKIEGO
Posiedzenie można obserwować na: https://youtu.be/M2TWtxjENq4

Robert Duchniewicz, mer  Samorządu Rejonu Wileńskiego 
(S-3478)
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Czwartek, 2 listopada
Dzień Zaduszny

słońce: wsch. – 7.22, zach. – 16.41
Długość dnia – 9 godz. 19 min.
Bohdana, Bożydara, Małgorzaty, 
Tobiasza, Wiktoryna

Piątek, 3 listopada
Hubertus – święto myśliwych

słońce: wsch. – 7.24, zach. – 16.39
Długość dnia – 9 godz. 15 min.
Bogumiła, Huberta, Marcina, Syl-
wii, Witalisa

Sobota, 4 listopada
słońce: wsch. – 7.26, zach. – 16.37
Długość dnia – 9 godz. 11 min.
Karola, Olgierda, Perpetui

2 LISTOPADA
1843 – urodził się w Wilnie 

Mark (Marduk) Antokolski, znany 
rosyjski rzeźbiarz pochodzenia 
żydowskiego (Iwan Groźny, Jezus), 
członek-korespondent Akademii w 
Paryżu (zm. 1902).

1973 – zmarł w Lailly-en-Val 
(Francja) kajetan Dzierżykraj-Mo-
rawski, pisarz, dyplomata, minister 
(ur. 1892); od 1945 „Ambasador 
Wolnych Polaków” we Francji. 

3 LISTOPADA
743 – ciało św. bpa huberta 

przeniesiono z podziemi do głów-
nego ołtarza kościoła św. Piotra w 
Liège (zm. 727); mimo upływu cza-
su nie zostało dotknięte rozkładem.

1973 – została wystrzelona son-
da kosmiczna Mariner 10 (ostatnia 
z programu nAsA), pierwsza, 
która dotarł do Merkurego (29 iii 
1974); koniec misji – 25 iii 1975. 

4 LISTOPADA
1823 – urodził się w Drohobyczu 

(ob. ukraina) karol klobassa, prze-
mysłowiec, ziemianin, filantrop, 
w 1856 współzałożyciel kopalni 
ropy naftowej w Bóbrce (odwierty 
były na jego ziemi) (zm. 1886).

1973 – zmarł haim G. Ginott, 
izraelski psycholog, terapeuta dzie-
ci, pedagog, pionier w dziedzinie 
metod rozmowy z dziećmi (Między 
rodzicami i dziećmi) (ur. 1922).

5 LISTOPADA
2013 – rozpoczęła się pierwsza 

indyjska misja międzyplanetarna 
Mars orbiter Mission.

6 LISTOPADA
1863 – poległ w bitwie pod 

Wierzchowiskami (woj. mazo-
wieckie) płk Dionizy Feliks Cza-
chowski, naczelnik wojenny woj. 

sandomierskiego (ur. 1810); ma 
mauzoleum w Radomiu.

1943 – Armia Czerwona wy-
zwoliła kijów.

1998 – Wspólnota Litwinów 
usA podpisała umowę z Minister-
stwem kultury Litwy w sprawie 
finansowania odbudowy zamku w 
Miednikach.

7 LISTOPADA
1903 – urodził się konrad Za-

charias Lorenz, austriacki zoolog i 
ornitolog, twórca nowoczesnej eto-
logii, laureat nagrody nobla z 1973 
za odkrycia w sferze wzorców za-
chowań (Tak zwane zło) (zm. 1989).

– urodził się Gieorgij Millar 
(jako de Milieu), radziecki aktor 
pochodzenia francuskiego, znany z 
roli Baby Jagi, kościeja nieśmier-
telnego (zm. 1993). 

1938 – urodził się sigitas Tam-
kevičius sJ, arcybiskup kowieński 
w l. 1996-2015, w 1972 współtwór-
ca i redaktor naczelny „kroniki 
kościoła katolickiego na Litwie”.

1943 – urodził się krystian 
Lupa, reżyser teatralny, scenograf, 
grafik, dramaturg, tłumacz.

8 LISTOPADA
1923 – urodził się Jack kilby, 

amerykański inżynier, w 1958 
twórca pierwszego układu scalo-
nego (zm. 2005).

– urodził się Józef hen (jako 
Józef henryk Cukier), pisarz, dra-
maturg, reportażysta, scenarzysta 
pochodzenia żydowskiego (Krzyż 
walecznych, Prawo i pięść, Rycerze 
i rabusie, Życie Kamila Kuranta). 

1998 – zmarł Jean Alfred 
Villain-Marais, znany francuski 
aktor (Hrabia Monte Christo, 
Fantomas) (ur. 1913).    Wł. P.

Niedziela, 5 listopada
słońce: wsch. – 7.28, zach. – 16.35
Długość dnia – 9 godz. 07 min.
Bernarda, Emeryka, Floriana, 
Geralda, Sławomira
Poniedziałek, 6 listopada
słońce: wsch. – 7.30, zach. – 16.33
Długość dnia – 9 godz. 03 min.
Feliksa, Jacka, Leonarda

Wtorek, 7 listopada
słońce: wsch. – 7.32, zach. – 16.31
Długość dnia – 8 godz. 59 min.
Achillesa, Antoniego, Ernesta, 
Kariny, Gizberta

Środa, 8 listopada
słońce: wsch. – 7.34, zach. – 16.29
Długość dnia – 8 godz. 55 min.
Bogdana, Gotfryda, Jana, Klaudiu-
sza, Seweriana

Redaktorzy ponad 200 czaso-
pism medycznych jednocześnie 
opublikowali wspólny artykuł 
wzywający Światową organiza-
cję Zdrowia do uznania kryzysu 
klimatycznego i kryzysu bio-
różnorodności za globalny stan 
zagrożenia zdrowia ludzkiego. 

stwierdzają, że światowi 
przywódcy muszą traktować 
zmiany klimatu i utratę różnorod-
ności biologicznej jako elementy 
jednego, nierozerwalnego kry-
zysu, który należy wspólnie roz-
wiązać w celu ochrony zdrowia i 
uniknięcia katastrofy. skala obu 
problemów jest już bowiem na 
tyle poważna, że staje się global-
nym zagrożeniem dla ludzkości.

obecnie – piszą – świat trak-
tuje kryzys klimatyczny i kryzys 

Stan zagrożenia zdrowia

Śmiech na zdrowie

przyrody jako osobne wyzwa-
nia. Jest to niebezpieczny błąd. 
„Tylko poprzez postrzeganie 
ich jako elementy tego samego 
skomplikowanego problemu 
można opracować rozwiązania, 
które zmaksymalizują korzystne 
rezultaty” – podkreślają.

i nawet jeśli – zgodnie z zało-
żeniami Porozumienia paryskie-
go z 2015 r. – udałoby się ogra-
niczyć wzrost temperatury do 
1,5oC, to dalej niszcząc bioróżno-
rodność i tak spowodowalibyśmy 
katastrofalne szkody dla zdrowia.

Redaktorzy podpisali rów-
nież petycję wzywającą Who 
do ogłoszenia globalnego stanu 
zagrożenia zdrowia publicznego 
na Światowym Zgromadzeniu 
Zdrowia w maju 2024 roku.

Alkohol izm jes t 
wtedy, kiedy wychodzisz z mono-
polowego, a sprzedawca zamiast: 
Do widzenia! mówi: To do jutra!

Drugi stopień alkoholizmu jest 
wtedy, kiedy wchodzisz do mono-
polowego, sprzedawca cię poznaje, 
a ty jego – niestety nie.

   
Do splitu przyjechał turysta i 

zagaduje miejscowego:
– Gdzie tu mogę kupić wino?
– Widzisz ten kościół na środku?
– Tak.
– no to oprócz kościoła to 

wszędzie...

   
Jeden kolega mówi do dru-

giego:
– Ja to przy piwie często myślę 

o żonie.
– A ja to przy żonie często my-

ślę o piwie.

   
Mąż do żony :
– Dziękuję za wczoraj, było 

naprawdę fantastycznie.
– Przecież się nie widzieliśmy.
– no właśnie...

   
Do autobusu wsiada jakaś babu-

leńka, przed wejściem za nią staje 
jakiś facet i pyta jej:

– Przepraszam, dojadę tym 
autobusem do centrum?

– nie.
Drzwi zamykają się, autobus 

rusza, babuleńka siada i mruczy 
pod nosem:

– Za to ja dojadę...

   
Rozmawia dwóch kolegów:
– od sześciu lat codziennie rano 

wybieram się pobiegać.
– Chciałbym mieć twoją kon-

dycję.
– no nie wiem, codziennie rano 

tylko się wybieram...

   
na rozmowie rekrutacyjnej 

pada pytanie: 
– Proszę opowiedzieć coś o sobie. 
– Lepiej nie. Chcę dostać tę 

pracę. 

   
szef do pracownika:
– W tym tygodniu to już pana 

czwarte spóźnienie. 
Jaki z tego należy wyciągnąć 

wniosek?
– Że dzisiaj jest czwartek.

   
Dwóch skazańców rozmawia 

w celi:
– Za co siedzisz?
– To przez syna.
– Wsypał cię?
– nie... napisał wypracowanie 

na temat: „kim jest mój tata?”.

   
Przychodzi baba do lekarza:
– Panie doktorze, czy ja wy-

zdrowieję?
– A wie pani, że sam jestem 

ciekawy...

   
siedzi dwóch żuli na ławce i 

jeden mówi: 
– Marian zobacz na papierosach 

pisze „Palenie szkodzi”. 
Dobrze, że takich napisów nie 

ma na wódce. 
– A po co na wódce mają pisać 

„Palenie szkodzi”?.. 

   
Beria do stalina: 
– Towarzyszu stalin, przyszedł 

do towarzysza jasnowidz! 
stalin odrzekł na to: 
– Rozstrzelać! Gdyby był jasno-

widzem, to by tu nie przychodził.

   
Turysta pyta bacę:
– Baco, dlaczego wywiesiliście 

przed drzwiami tabliczkę „uwaga 
pies”, skoro macie małego pieska?

– Bo już trzy razy mi go zdeptali!

   
– Baco, gdzieście się nauczyli 

tak drzewo rąbać?
– na saharze.
– e, baco, kłamiecie! Przecież 

sahara to pustynia.
– no, teraz to już pustynia.

   
Poszedł ślimak do łazienki i 

zabrał muszlę.

Zostawił  
Przyjaciół

Matthew Perry 28 październi-
ka został przez służby ratownicze 
znaleziony martwy ok. godziny 
16 miejscowego czasu w swoim 
domu, w wannie z hydromasażem 
w jego domu w Los Angeles. 
Aktor znany przede wszystkim 
z roli Chandlera Binga w serialu 
„Przyjaciele” miał 54 lata.

Amerykańskie media podkre-
śliły, że przy aktorze nie znalezio-
no substancji odurzających. nie 
było również widocznych śladów 
przemocy.

Perry, który przez lata nad-
używał narkotyków i alkoholu, 
nigdy nie był żonaty i nie miał 
dzieci. W swoich wspomnieniach 
twierdził, że 15 razy trafiał na 
odwyk. W pewnym momencie 
aktor przyjmował 55 tabletek 
Vicodinu dziennie i schudł do 
58 kilogramów. - nie wiedzia-
łem, jak przestać. Gdyby policja 
przyszła do mojego domu i po-
wiedziała: „Jeśli dziś wieczorem 
się napijesz, zabierzemy cię 
do więzienia”, zacząłbym się 
pakować. nie mogłem przestać, 
ponieważ choroba i uzależnienie 
postępują. Z wiekiem było coraz 
gorzej – opowiadał.

od maja 2021 r. Perry miał być 
wolny od narkotyków i alkoholu. 
Według twierdzeń samego aktora, 
na walkę z nałogiem wydał około 
9 milionów dolarów.

o tym, co się z nim działo 
opowiedział w autobiografii 
„Przyjaciele, kochankowie i ta 
Wielka straszna Rzecz”, a potem 
m. in. w wywiadzie dla magazynu 
„People”.

– Musiałem poczekać, aż cał-
kowicie wytrzeźwieję – i będę z 
dala od czynnego alkoholizmu i 
uzależnienia – żeby to wszystko 
zapisać. A najważniejsze było, że 
miałem pewność, iż to pomoże 
ludziom – mówił w 2022 r.

Perry oprócz „Przyjaciół” re-
gularnie występował w filmach 
i serialach, jak np. „17 Again”, 
„Mr. sunshine”, „Żona idealna” 
czy „Dziwna para”.


